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Szanowny Panie Premierze! 

W związku z pytaniami pojawiającymi się od kandydatów studiujących na studiach magisterskich jednoli-

tych, dotyczących możliwości podjęcia studiów drugiego stopnia po ukończeniu trzeciego roku studiów jed-

nolitych magisterskich, zwracam się z uprzejmą prośbą o wyjaśnienie, czy w ocenie ministerstwa w świetle 

obecnych uregulowań prawnych i prawa wspólnotowego, a w szczególności w świetle obowiązującej w pol-

skim systemie szkolnictwa Deklaracji Bolońskiej, dopuszczalna jest taka interpretacja ustawy – Prawo o 

szkolnictwie wyższym, która stanowi o dopuszczalności przyjęcia studentów na studia drugiego stopnia na 

podstawie dokumentu poświadczającego ukończenie trzech lat studiów na studiach jednolitych magisterskich 

W ocenie wspomnianych kandydatów brak możliwości studiowania na studiach drugiego stopnia po ukoń-

czeniu tego samego okresu studiowania, co studenci studiów pierwszego stopnia (3 lata), jest nieuzasadnio-

nym różnicowaniem sytuacji prawnej podmiotów podobnych, co konsekwentnie narusza zasadę równości. 

Ponadto uniemożliwienie studentom studiów jednolitych magisterskich studiowania jednocześnie drugiego 

kierunku studiów drugiego stopnia ogranicza ich prawo do kształtowania ścieżki kariery oraz, w przypadku 

gdy zdecydują się na podjęcie studiów drugiego stopnia (drugiego kierunku dającego im tytuł magisterski) 

dopiero po zakończeniu studiów jednolitych magisterskich, opóźnia ich wejście na rynek pracy. 

Należy też zwrócić uwagę na cel wspólnotowy wprowadzenia ogólnego systemu edukacji wyższej i wza-

jemnego uznawania kwalifikacji, który ma umożliwić gwarancję równego wykonywania pracy zawodowej na 

rynku europejskim. 

Czy istnieje możliwość zadecydowania w tym przedmiocie samodzielnie przez uczelnie w zakresie auto-

nomii nadanej im przez Konstytucję RP? Jeżeli nie i nie wynika to z przepisów, to czy ministerstwo planuje 

podjąć prace legislacyjne w tym obszarze w ramach nowej ustawy – Prawo o szkolnictwie wyższym? Jeżeli 

ministerstwo nie planuje prac w tym zakresie w ramach nowej ustawy – Prawo o szkolnictwie wyższym, to 

czy dla ministra jako organu, który stanowi nadzór nad prawidłowym wykonywaniem zadań publicznych 

przez uczelnie państwowe, dopuszczalne jest takie rozumienie dotychczasowych przepisów, które umożliwia 

podjęcie studiów drugiego stopnia przez studentów studiów jednolitych magisterskich po ukończeniu trzecie-

go roku studiów jednolitych magisterskich? 
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